

## **Diversity and Immigration in Canada: Dynamics and challenges**

2023 Volume 15 Issue 2

The *Global Media Journal* — Canadian Edition, <http://gmj-canadianedition.ca>

### **Guest Editors**

Aliaa Dakroury, School of Social Communication, Saint Paul University, Canada.

Jamel Stambouli, Élisabeth Bruyère School of Social Innovation, Saint Paul University, Canada

Canada welcomes new arrivals every year. There is great diversity linked to countries of origin and migration status. From economic immigration to family reunification, to international students and temporary workers, all these people arrive with different baggage, identities and cultures and which become more complex from the first contacts in their host countries.

This complexity manifests itself, among other aspects, in the multitude of actors who interact and who impact the attraction, reception, management and monitoring that takes place from the intention to immigrate, the choice of place of residence. reception and the path that is subsequently traced in the host country. The issue of diversity and immigration is addressed through several angles and on several levels: macro (immigration policies (by province and national), etc.), meso (public and non-governmental organizations, for example). example) and micro (through individual choices, family, professional paths, etc.).

In addition, several topics of interest are directly linked to the arrival of new people in a new country: work, housing, health and education, etc. and which are considered key aspects of the integration of newcomers.

We welcome contributions that address these and related questions about the politics of migration, culture and inclusion from a variety of disciplinary backgrounds, including media studies, rhetorical studies, history, cultural. And indigenous studies, history, women's and gender studies, religious studies, postcolonial studies, and political theory. Special topics of interests include but are not limited to the following:

- Education
- Health
- Canadian work experience
- International students
- Housing
- The role of the media
- The role of community and cultural organizations in the integration of newcomers: impacts, challenges and advantages.

## **Submission deadlines**

**Abstract** — April 15, 2024 (500 words and a short biography of the author[s]). If the abstract is accepted, we will invite you to submit your full paper for peer review.

**Full paper** — July 29, 2024 (papers [6,000 to 8,000 words including bibliography], review articles of more than one book [2,500 to 3,000 words], and book reviews [1,000 to 1,200 words]).

**Method:** All manuscripts must be submitted electronically as Word Document attachments, directly to [gmjcanadianedition@gmail.com](mailto:gmjcanadianedition@gmail.com)

**Guidelines:** Available at: <http://gmj-canadianedition.ca/for-author/> **About Global Media Journal – Canadian Edition:** The *Global Media Journal — Canadian Edition* (<http://www.gmj.uottawa.ca/>) is a bilingual (English and French) open-access online academic refereed publication that aims to advance research and understanding of communication and media in Canada and around the globe.

## **Diversité et immigration au Canada: Dynamiques et défis**

2023 Volume 15 Issue 2

The Global Media Journal — Canadian Edition, <http://gmj-canadianedition.ca>

### **Éditeurs invités**

**Aliaa Dakroury**, école des communications sociales, Université Saint Paul, Canada.

**Jamel Stambouli**, école Élisabeth Bruyère d'innovation sociale, Université Saint Paul, Canada

Le Canada accueille de nouveaux arrivants chaque année. Il y a une grande diversité liée aux pays d'origine et aux statuts migratoires. De l'immigration économique, au regroupement familial, aux étudiant.e.s internationaux et aux travailleurs temporaires, toutes ces personnes arrivent avec un bagage, des identités et des cultures différentes et qui se complexifient dès les premiers contacts dans leurs pays d'accueil.

Cette complexité se manifeste, entre autres aspects, dans la multitude d'acteurs qui interagissent et qui impactent l'attraction, l'accueil, la gestion et les suivis qui se font dès l'intention d'immigrer, le choix de la place d'accueil et le parcours qui se trace par la suite dans le pays d'accueil.

La question de la diversité et de l'immigration se traite à travers plusieurs angles et sur plusieurs niveaux: macro (les politiques d'immigration (par province et nationale), etc), méso (les organismes publics et parapublics d'accompagnement, par exemple) et micro (à travers les choix individuels, de la famille, des parcours professionnels, etc.).

De plus, plusieurs sujets d'intérêts sont en lien direct avec l'arrivée de nouvelles personnes dans un nouveau pays : le travail, le logement, la santé et l'éducation, etc. et qui sont considérés comme les aspects clés à l'intégration des nouveaux arrivants.

Cet appel à articles se veut interdisciplinaire. La question migratoire est complexe et elle nous oblige en tant que chercheur.e.s à la traiter et l'analyser avec une multitude d'approches et de disciplines.

Nous sommes à la recherche de contributions qui traitent et/ou qui sont en lien avec les questions suivantes (voir ici-bas) avec un angle spécifique qui est celui de la diversité culturelle et religieuse, mais nous sommes ouverts à accueillir des contributions qui touchent des aspects connexes :  
Quelles influences ont les politiques migratoires et leurs renouvellements sur le processus migratoire des nouveaux arrivants?

- L'éducation
- La santé
- L'expérience de travail canadienne
- Les étudiant.e.s internationaux
- Le logement
- Le rôle des médias

- Le rôle des organisations communautaires et culturelles dans l'intégration des nouveaux arrivants : impacts, défis et avantages (on peut focaliser l'appel juste là-dessus – c'est en lien avec notre projet).

### **Échéancier**

- **Résumé** - 15 avril 2024 (500 mots et une courte biographie de l'auteur ou des auteurs). Si le résumé est accepté, nous vous inviterons à soumettre votre article complet pour une évaluation par les pairs.
- **Article complet** - 29 juillet 2024 (articles [6000 à 8000 mots avec la bibliographie], compte-rendu de lecture de plus d'un livre [2 500 à 3 000 mots] et compte-rendu de lecture [1 000 à 1 200 mots]).
- **Méthode** : Tous les manuscrits doivent être soumis électroniquement sous forme de pièces jointes au format Word, directement à [gmjcanadianedition@gmail.com](mailto:gmjcanadianedition@gmail.com)
- Lignes directrices : Disponibles à l'adresse suivante : <http://gmj-canadianedition.ca/for-author/>
- À propos du Global Media Journal - Édition canadienne : Le Global Media Journal - Canadian Edition (<http://gmj-canadianedition.ca> est une publication académique bilingue (anglais et français) en ligne, à accès libre et avec comité de lecture, qui vise à faire progresser la recherche et la compréhension.